
Historie naší pobočky 
 
 
1966 červen  Kroužek sběratelů neplatných papírových platidel uskutečnil svou první 
 schůzku v přízemí kavárny Obecního domu v Praze. Na jeho počátku stáli 3
 členové tehdejší NSČS (Numismatická společnost československá, předchůdce 
 České numismatické společnosti) Ing. Vojtěch Bartůněk (faktický zakladatel a 
 první předseda Kroužku), Antonín Čermák (místopředseda) a Emil Kratochvíl 
 (jednatel). 
 
1966-1967 Postupně se objevují se další zájemci, jak z řad členů NSČS, tak i dosud 
 neorganizovaných  sběratelů. Tady nejvíce napomohla vývěska ve výloze 
 dnes již zaniklé pobočky Čs. státní spořitelny na rohu Havelské a Melantrichovy 
 ulice na Starém Městě (Praha 1). Ta byla doplněna množstvím běžných 
 bankovek, čímž upoutala také laickou veřejnost. Schůzky byly zakrátko 
 přesunuty na klidnější balkón, který zakrátko nestačil, až jsme získali větší box v 
 přízemí, kde se nás scházelo kolem 8 - 10 zájemců. Schůzky se konaly obvykle 
 každý 2. a 4. čtvrtek v měsíci. Byl to klidný a celkem dobrý kout, oddělený od 
 kavárenského provozu. Někdy se nás tam sešlo i 15. 
 V téže době jsou členové informováni pozvánkami, rozesílanými poštou, což 
 umožnilo  i nízké poštovné (20 haléřů) za tiskopisy. Ty byly později 
 pojmenovány jako "Sdělení". 
 V roce 1967 vydává pobočka NSČS v Liberci a Jablonci nad Nisou první publikaci 
 Julia Séma "Papírové peníze na území Československa 1762 - 1967", která se 
 stala naším prvním katalogem.  
 
1968 Salonek zakrátko nepostačoval pro množství členů a tak jsme se v září 1968 
 přesunuli do menší spolkové místnosti restaurace "U Šumavy" ve Štěpánské 
 ulici (Praha 2). V té době bylo zahájeno i nadějné jednání o kolektivní přestup 
 členů Kroužku do Závodního klubu ROH ústředí SBČS v Praze, které bylo 
 ukončeno pro nedostatek vhodné místnosti mimo úřední prostory banky.  Také 
 žádost na ministerstvo vnitra vedená jako "Přípravný výbor pro vytvoření Klubu 
 sběratelů papírových platidel" nebyla schválena. 
 V tomto roce byly na pravidelných schůzkách zahájeny malé aukce papírových 
 platidel, zpočátku jen pro účastníky, později měli i ostatní členové možnost 
 zaslání limitů.  
  
1969 Přípravný výbor KSPP zahájil jednání s ústředním výborem NSČS, které bylo 
 dovedeno ke zdárnému konci a tak mohl přípravný výbor s celou členskou 
 základnou jako celek vstoupit do ČNS, kde vytvořil od 1. ledna 1970 
 specializovanou pobočku s celostátní působností. Pobočka KSPP má ve svých 
 řadách i slovenské sběratele, pokud jsou řádnými členy SNS.  
 
1970 Začíná vycházet bulletin (vydávání časopisu nebylo povoleno) "Bankovka" ve 
 formátu B5, souběžně s ním vycházel rovněž informační bulletin "Sdělení".  
 Vychází soubor 3 přednášek tiskárenského kurzu jako spolupráce Julia Séma a 
 Jaroslava Mattase. 
 V květnu 1970 byl uskutečněn první zájezd, tentokráte do Budapešti, jehož se 
 zúčastnilo 7 členů pobočky. Na podzim jsme se podívali do Berlína (NDR).  Oba 
 zájezdy významně přispěly k navázání kontaktů s tamními sběrateli a tím 
 také k rozšíření našich znalostí i sbírek. Také jsme pořádali exkurze, jednu do 
 tiskárny Práce a do kabinetu platidel SBČS. 



1971 Vychází první členský tisk - upomínková třicetikorunová poukázka, vytištěná na 
 původním papíře určeném pro tisk 1000 Kč / 1934, který se nám podařilo získat 
 ze SBČS prostřednictvím Julia Séma, tehdejšího vedoucího zkušebny platidel. 
 Poukázku ochotně vytvořil mistr Jindra Schmidt. Poukázka významně pomohla 
 vylepšit finanční situaci pobočky. Dále vychází Bankovka, již ve změněném 
 formátu A5, který se ukázal jako rozměrově i cenově výhodnější.  
 Dne 9. května 1971 se konala 1. členská aukce, jejíž výsledky rozhodly o 
 výhodnějším pořádání "velkých" aukcí, zatímco malé aukce ještě dobíhaly.  
 Na podzim jsme uskutečnili další zájezd do Berlína (NDR). 
 
1972-1976 Dne 23. dubna 1972 se konala 2. aukce, jejíž katalog sestavil Jan Bajer, a od té 
 doby tak činil až do 97. aukce konané 3. listopadu 2018.  
 Vychází katalog celostátních papírových platidel Maďarska od Jana Bajera, dále 
 jsme vydali několik souborů faksimilí rakouských bankovek z let 1800 - 1825. 
 Na přednáškách jsme přivítali také přední výtvarníky a rytce, jako Jindru 
 Schmidta a Ladislava Jirku, grafika Bedřicha Fojtáška  a také bývalého ředitele 
 STC Ing. Mirko Valinu. Podstatná část přednášek ale byla dílem našeho člena 
 Julia Séma, vedoucího zkušebny platidel SBČS (našeho pozdějšího čestného 
 člena pobočky), a je škoda, že jsme je nemohli pro nedostatek techniky 
 zachytit.  
 5. června 1976 jsme oslavili 10. výročí naší pobočky. Na jubilejním sjezdu 
 konaném ve velkém sále restaurace v Riegrových sadech bylo předneseno 7 
 zajímavých přednášek. Jednohlasně bylo schváleno jmenování Julia Séma 
 prvním čestným členem pobočky a lze jen litovat, že pro vážné onemocnění se 
 tohoto sjezdu nemohl zúčastnit a jeho přednáška byla tedy přečtena.  
 Ukončili jsme vydávání Bankovky a v říjnu 1976 vyšlo první číslo nového 
 bulletinu  Notafilie, které ještě stačil redigovat Julius Sém než podlehl vážné 
 nemoci. Od čísla 2 se stal vedoucím redaktorem Notafilie Jan Bajer (a je jím 
 dosud). 
 
1976-atd Dočkali jsme se konečně nového sběratelského katalogu Papírová platidla 
 Československa 1919 - 1976 od Jana Bajera. Zájem o něj byl velký a tak  jsme se  
 v roce 1979 dočkali dalšího vydání *). Poslední vydané naší pobočkou bylo 3. 
 vydání v roce 1990; 4, 5 a 6. vydání je dílem jednoho našeho člena. 
  
 Ve vší tichosti došlo v roce 1978 ke změně názvu pobočky. Ten byl zkrácen na 
 pouhá Papírová platidla. Notafilie úspěšně vychází, a tak koncem roku 1978 
 vyšlo již  6. číslo. Také publikační činnost pokračuje a vycházejí nové práce 
 našich členů. Hlavní činností ale zůstávají aukce konané  2x ročně, vždy na jaře 
 a na podzim.  


